
Iz naše organizacije. 
Kranjsko. 

Društvo učiteljev in šolskih prija
teljev logaškega okraja ima letošnji občni 
zbor dne 11. junija ob pol 11. uri dopoldne 
v šoli v Starem trgu s sledečim vzporedom: 

1. Pozdrav predsednika. 2. Poročilo taj
nika. 3. Poročilo blagajnika, 4. Kako bi se 
dal v ljudski šoli pospešiti pouk v domoznan
stvu ? Poroča g. Fr. Orožen, c. kr. profesor na 
učiteljišču. 5. Volitev novega odbora. 6. Na
sveti. 

Voz z Bakeka je na razpolago. K prav 
obilni udeležbi vabi odbor. 

Mokronoški učiteljski krožek. Zadnji 
sestanek v Tržišču dne 3. t. m. je bil kaj pri
jeten. Z zanimanjem je poslušalo pričujoče uči
teljstvo predavatelja, strokovnjaka rastlinstva, 
tovariša B. Justina, ki je poljudno, zanimivo, 
temeljito podaval o razmnoževanju rastlin. — 
Mnogo predmetov je v pojasnjevanje in raz
umevanje svojega govora pokazal, narisal. Vsi 
pričujoči so mu iz srca hvaležni. 

Po podavanju, ki je bilo v šoli, je prišla 
prosta zabava v prostorih g. Prijatelja. Živahni, 
prijateljski pogovori so vse zedinili in skle
nilo se je, da se še ta mesec vrši en sestanek, 



ki naj bo predzadnji v tem šol. letu, in sicer 
v Št. B u p e r t u , d n e 8 1 . m a j a 1 9 0 8 
ob t r e h p o p o l d n e . 

Kakor vedno, tako se je tudi danes pridno 
nabiralo za učit. konvikt. — Po zaslugi gdč. 
Troštove, g. Schiffrerja i. dr. se yje nabralo 
pri blagih prijateljicah ter prijateljih šole in 
učiteljstva že čez 20 K, za kar že danes izre
kamo iskreno zahvalo vsem p. n. darovalkam 
in darovalcem. 

Tovarišiee in tovariši, udeležite se polno
številno našega sestanka v Št. Bupertu ! Ako 
ne bo posebno zadržan g. dr. Mat. Hočevar, 
distr. zdravnik v Mokronogu, podava ta o 
nalezljivih otroških boleznih. Na veselo snidenje! 

Učiteljski krožek idrijskega učitelj
stva ima prvi sestanek v soboto, dne 23. t. m., 
ob pol 9. uri zvečer v prostorih g. Paa. 

Pedagoško društvo v Krškem je pri
redilo v zvezi z B r e ž i š k o  s e v n i š k i m 
u č i t e l j s k i m d r u š t v o m v soboto, dne 
9. t. m. k o n c e r t , ki je v gmotnem in 
moralnem oziru nad vse dobro uspel. Koncerta 
se je udeležilo mnogo učiteljstva iz Kranjske 
in Štajerske, uradništvo in meščanstvo krško 
ter še mnogo drugega odličnega občinstva od 
blizu in daleč, tako da so bili gornji prostori 
Schenerjevega hotela natlačeno polni. Vzpored 
je bil jako obširen. Pevske točke so se pod 
spretnim vodstvom g. O c v i r k a izvajale do
vršeno ter so pokazale, da razpolaga pevski 
zbor z izvrstnimi močmi, ki so bile svoji ne 
lahki nalogi popolnoma kos. Izmed mešanih 
zborov so najbolj ugajale » S r b s k e n a 
r o d n e p e s m i", ki so se morale ponoviti, 
izmed moških zborov pa » U t o p l j e n k a " . 
Tudi Ipavčev četverospev » O b l a č e k " se je 
jako lepo pel. Gdč. S c h e 1 i g o iz Bajhen
burga — posavski »slavček" — je pela Zajcev 
»V i r" tako dovršeno, kakor se more le od 
nje pričakovati, ki razpolaga z izvežbanim, 
močnim in lepo donečim glasom ter da svo
jemu petju povsem umetniško podlago. Gospa 
B o m i h o v a jo je spremljevala na klavirju. 
Gospa K o k o t o v a iz Sevnice je igrala na 
klavirju Lisztovo parafrazo Ernani. Poznamo 
to gospo že dokaj let kot izvrstno igralko, ali 
kar nam je nudila ta večer, nas je naravnost 
presenetilo. To vam je bil pravi umetniški 
vžitek, kakršnega se pač v takih malih krajih 
le redkokdaj vživa. Piscu teh vrst je le žal, 
da ne more primerno oceniti te točke, ki je 
bila gotovo najlepša izmed vsega sporeda. Na
vdušenega ploskanja tudi ni hotelo biti ne 
konca ne kraja, tako da je gospa igralka do
dala še eno točko ter jo igrala tako krasno, 
da je navdušenje občinstva prikipelo do vrhunca. 
Naš tovariš D r n o v š e k iz Sevnice pa si je 
izbral težko vlogo Beriot, 7. koncert za gosli 
v Gduru, ter pokazal, da je na goslih pravi 
virtouz. Spremljala ga je gospa Kokotova jako 
diskretno. Otvoril in zaključil je koncert mladi 
rajhenburški orkester, sestoječ največ iz tamo
šnjega učiteljstva, ter rešil svojo nalogo v po
polno zadovoljnost občinstva. Po koncertu je 
bil srečolov, za katerega so požrtvovalne to
varišiee in tovariši nabrale okrog poldrugi sto 
lepih dobitkov. G. nadzornik S t i a n s y , ki 
si je za to našo prireditev pridobil mnogo 
zaslug, je imel obilo posla, da je potolažil vse 
one dame in gospode, ki so potegnili »srečne" 
številke ter zahtevali svoje dobitke. Mladi svet 
pa je nestrpno čakal zadnje točke na vzporedu 
— plesa. Vesela in življenja polna mladina se 
je vrtela dolgo, dolgo. In ko je zlato solnce 
krasnega pomladanskega jutra pogledalo v 
dvorano — so odhajali zadnji gostje. L e p 
d a n j e b i l to za p o s a v s k o u č i 
t e l j s t v o , k i j e p o k z a l o , k a j z a 
m o r e s t a n o v s k a p o ž r t v o v a l n o s t 
in z a v e d n o s t , a tudi g. blagajniku 
..Učiteljskega konvikta" se bo resni obraz raz
jasnil, ko bo čital število 850! 

Iskrena zahvala pa gre vsem, ki so na 
ta ali oni način pripomogli k sijajnemu uspehu 
te naše prireditve. 

Društvo učiteljeT in šolskih pri
jateljev za okraj ljubljanska okolica ima 
glavno skupščino dne 4. junija 1.1. v »Narod
nem domu" v Ljubljani ob 9. uri dopoldne s 
sledečim vzporedom: 1. Pozdrav predsednika. 
— 2. Helena Keler in njena vzgoja. (Poroča 
tov. Pianecki.) — 3. O socialnem odseku. (Po
roča tov. Petrič.) — 4. Poročilo tajnikovo. — 
5. Poročilo blagajnikovo. — 6. Volitev dveh 
preglednikov računov. — 7. Volitev društvenega 
vodstva. — 8. Volitev delegatov za »Zavezino" 
zborovanje. — 9. Nasveti. — K obilni ude
ležbi vabi odbor. 

Kamniško učiteljsko društvo. Iz kam
niškega okraja prinese naš »Tovariš" tako 
malo naznanil, kakor bi bili prvi zaspanci na 
tem božjem svetu. Imamo sicer pri društvu 
tajnika in njegovega namestnika, imamo še 
nekaj drugih, ki znajo tudi za pero prijeti, pa 
se drug na drugega zanašajo in poročilo za
ostane. Da se nas ne bo tako ali tako sodilo, 
sem poizkusil za enkrat nekoliko od veliko 
prostega časa za ta dopis uporabiti in doka
zati, da tudi pri nas jadramo, a od istih pa, 
ki nas le od daleč gledajo pri delu, bom pa 
molčal. Izpreobrnem jih ne, dražiti jih pa tudi 
nočem, ako so sami tako zadovoljni, pa naj 
ostanejo še dalje ! Zdaj pa k stvari. 

7. majnika je zborovalo društvo (20 uči
teljev in 17 učiteljic) v prijaznih Jaršah, kjer 
imajo prav lično šolsko poslopje s precej ve
likim vrtom, in smo se udeležili hospitacije v 
prvem razredu. Koleginja Janša je razvila v 
računstvu polovico in govorila o črešnji tako 
zanimivo, da smo ji bili prav vsi hvaležni za 
njen res praktiški nastop. Le to mi ne ugaja, 
da se tako radi izognemo razgovoru po hospi
taciji, ko vendar se le v takem razgovoru po
jasni marsikaj, o čemer gremo drugače nejasni 
narazen. 

Nato otvori naš priljubljeni predsednik 
Letnar dvajseti občni zbor in konča svoj govor: 
»Organizacija naša naj ne bo le številno močna, 
temveč tudi po prepričanju !" Da je pa uči
teljstvo res vneto za delo, nam je povedal 
tajnik, rekši, da smo preteklo leto štirikrat 
zborovali kot društvo in se tudi v manjših 
krogih večkrat shajali. 

Prav svečano pa je bil nadahnjen strogi 
in natančni naš blagajnik nadučitelj Tramte, 
ki nam je podal sliko 201etnega delovanja, v 
katerem času je bil ves čas blagajnik. Kar 
ponosno menda vprašamo, ali ima še kako 
naše učiteljsko društvo takega blagajnika? Zato 
pa naj povem nekoliko iz njegovega poročila : 

V tej dobi je imelo društvo 82 udov in 
ker se imenuje v naslovu »in šolskih prijateljev" 
imeli smo do leta 1890 tudi enega člana kot 
šolskega prijatelja, a sedaj nimamo nobenega 
več. Tudi znamenje časa in nauk, da si mo
ramo in moremo le sami veljavo pridobiti. 

Vsi udje so plačali 1322 K, in je pla
čalo društvo pokroviteljnino družbe sv. Cirila 
in Metoda in Učiteljskega konvikta ter postalo 
ud Učiteljskega tiskovnega društva. Kupilo je 
šest nagrobnih svetilk (1. Krek, 2. Letnar v 
Komendi, 3. Uršič v Tunjicah, 4. Bajec v Dobu, 
5. Bibnikar v Dolu in 6. Bevk v Št. Vidu), 
napravilo grobna spomenika Ferlanu v Tunjicah 
in Koželju v Št. Gotardu, prispevalo k spome
niku A. Praprotnika in V. Bibnikarja. „Zavezi" 
je poslalo 24890 K in »Slovenskemu učitelj
skemu društvu 9'90 K. Založilo je ročni zemlje
vid kamniškega okraja, pri katerem bo imelo 
društvo nekoliko izgube. Pričakujemo, da bo 
tudi naš tajnik podal sliko duševnega dela! 

Ko se je izvolil socialni odsek, in sicer 
dva pododseka, ki bosta tudi skupno delala, 
ko nam je tovariš Adamič pokazal vsebino 
svoje igre za letošnjo slavnost in po nekaterih 
drugih primernih nasvetih je bilo zborovanje 
zaključeno. 

Štajersko. 
Konjiško učiteljsko društvo je zbo

rovalo ob znatni udeležbi dne 3. maja na 
prijazni Prihovi. Na novo sta pristopila društvu 

tovarišica Thuma in tovariš Troha. Ker se 
nahaja v okraju še nekaj tovarišic, ki niso ud 
nobenega društva, se je sklenilo storiti vse, 
da se jih pridobi za organizacijo. Nekaj opra
vičb je bilo malenkostnih. Da se zborovanja 
lahko udeleže tudi tovariši posojilniški tajniki, 
zborujemo navadno po nedeljah; zato pa jih 
težko pogrešamo in je pravzaprav neopravičljivo, 
da se nikdar ne prikažejo pri zborovanjih. 
Tovariš predsednik Brumen poživlja navzoče k 
trdni organizaciji, v bojno vrsto, časi so resni. 
Sovražniki šole in učiteljstva rastejo kakor gobe 
po dežju ter prežijo, »koga bi požrli". Zatorej 
Čuvajte, vsi na krov! Vsi za enega, eden za 
vse ! »Opasujmo uma svetle meče", »trdno se 
združimo", potem pa v močni falangi stopimo 
proti onim, ki nam kratijo čast in ugled. Nji
hova puška mora v kuruzo ! Le na ta način 
dosežemo tudi to, kar nam gre. — Zborovanje 
naj ti bo praznik, a obenem tudi »delaven 
dan". Kdor torej brez pravega vzroka izostane 
in ne kaže mrvice požrtvovalnosti, ta pač ne 
čuti vzajemne stanovske ljubezni. S tem se 
noče nikogar žaliti. Upajmo pa, da besede pa
dejo na rodovitna tla in rodijo obilo sadu. 
Vsa čast pa gre onim tovarišem, ki tudi v 
najslabšem vremenu prilezejo ob okovani palici 
iz hribov in najbolj oddaljenih kotičev okraja 
k vsakemu zborovanju. 

Zapisnik se odobri. Tovariš predsednik 
prečita nato dopise. Tovariš Oajnko iz Baz
borja pri Slov. Gradcu je poslal članarino in 
je s tem pokazal, da hoče še nadalje ostati 
zvest ud društva. Ponudba zavarovalnice za 
osebno varnost se sprejme, lstotako se prečita 
dopis »Učit. konvikta" zavoljo jubilejskega 
daru. 

Tovariš Kožuh nam poroča o »Zvezinem" 
zborovanju delegatov, tovariš Brumen pa doda 
poročilo o zborovanju »Socialne zveze". Slednji 
posebno poudarja, da naj učitelj izkuša pri
dobiti si srca iz šole stopivše mladine, z lju
beznijo do šole in učitelja naj otrok zapusti 
šolo, tedaj bo stik učiteljstva z ljudstvom lahek 
in uspešen. Isti tovariš nam poroča o zadnjih 
dveh roditeljskih sestankih v čadramljah. Bila 
sta oba prav dobro obiskana in sta oba izborno 
uspela. Na izrecno željo zaradi roditeljskih 
sestankov šoli prijaznega ljudstva se bodo pri
rejali tudi čez poletje. In sicer se bo čitala 
dne 24. majnika Peskova drama »Slepa lju
bezen" ; 14. junija bo podajal tovariš Bavbar 
o »Pomenu dobrega šolskega obiska", potovalni 
učitelj Jelovšek pa bo imel gospodarsko poučno 
podavanje. Dne 19. julija bo podajal tovariš 
Brumen o temi: »Kako se pripravlja dom na 
šolo", potovalni učitelj Goričan bo imel pa 
gospodarsko podavanje. Dne 16. avgusta bo 
počastil Čadramljane tovariš Pesek s temo : 
»Za otroke skrbeti je staršev sveta dolžnost." 
Za zimo pa so se za podavanje javili: tovari
šica Goričan in tovariši Jurko, Čeh, Kožuh in 
Kerhlanko. V jeseni naj bi začele vse šole v 
okraju s prirejanjem takih jako koristnih ro
diteljskih sestankov. 

Nato nam govori tovariš časi o »Osnutku 
društvene kronike." Tovariš je imel s tem 
mnogo dela in truda, zatorej mu gre srčna 
hvala! 

Vsak društveni ud, ki še ni poravnal 
članarine se nujno prosi, da to stori okolo 
1. junija, da se more plačati »Zavezo". (Glej 
»Obvestilo" v 18. štev. »Učit. Tovariša"!) 

—O— 
Zborovanje učiteljskega društva za 

brežiško  sevniški okraj se je vršilo na 
Vidmu dne 10. t. m. in ne kakor se je 
prvotno sklenilo, dne 3. t. m. To pa zaradi 
tega, 'da so se ga lahko udeležili tudi odda
ljeni tovariši, ki so se prejšnji večer udeležili 
koncerta v Krškem. 

Kot gostje so bili navzoči: tov. Exel iz 
Vojnika, ki ga je tov. predsednik v navdušenih 
besedah pozdravil kot bivšega, neumorno de
lavnega predsednika društva, nadalje tov. Lev
stik iz Krškega, tov. Voglar iz Celja ter dični 
naš »kočar z Lisce", ki je pri naših zborova
njih že kar »navaden gost". 

V svojem pozdravnem govoru je tovariš 
predsednik med drugim s ponosom konštatiral 
velik moralni pa tudi gmotni uspeh, ki ga je 
društvo v zvezi s »Pedagoškim društvom v 
Krškem" doseglo prejšnji večer na koncertu v 
prid »Učiteljskemu konviktu". Zahvalil se je 
vsem pri tem koncertu sodelujočim. Pa saj je 
bilo sodelovanje v prid tako potrebni napravi, 
kakršna je »Učit. konvikt", itak moralična 
d o l ž n o s t vsakega zavednega učitelja. 

»Slovanski avstrijski učit. zvezi" v Pragi 
se je v namen odkritja nagrobnega spomenika 
Janu Legotu, velikemu prijatelju učiteljstva do
volil prispevek 10 K. — Rešile so se še mar
sikatere druge društvene zadeve, nakar je prišlo 
poročilo tov. Supana o zborovanju »Zveze" v 
Celju. Potem so prišla na vrsto še poročila o 
letošnjih konferenčnih nalogah. — Prihodnje 
zborovanje bo dne 5. julija v Dobovi. Tovariši 
in tovarišiee! Udeležite se v obilnem številu! 
Po zborovanju naredimo izlet v prijazne »Ča
težke toplice". 

Šaleško učiteljsko društvo je imelo 
14. majnika svoje zborovanje v Št. Ilju pri 
Velenju, kamor je napravilo obenem majniški 
izlet. Ob 11. dopoldne otvori predsednik Ko
ropec zborovanje, pozdravi navzoče in izrazi 
svoje ogorčenje nad malobrižnostjo drugih to
varišev za zborovanja, ki se niso odzvali po

vabilu. — Tov. tajnik prečita zapisnik zadnjega 
zborovanja, ki se odobri. Nato prečita pred
sednik vse dopise, ki so se po živahnih deba
tah vsi rešili. Dolgo pa se je pogajalo zaradi 
roditeljskih predavanj; ker se prvi poizkus, ki 
se je napravil v Velenju, baje ni posrečil, zato 
se je slednjič določilo, da se bo najprej začelo 
z gospodarskimi predavanji in med te počasi 
vpletali razgovori o vzgoji. 

Tov. Koropec častita nato tov. Brencetu, 
ki obhaja letos 40 letnico svojega delovanja 
na šoli. 

Tov. Weber poroča o zborovanju »Zveze" 
v Cejju. 

Predavanje tov. Brenceta pa se je prelo
žilo na drugo zborovanje. Prihodnje zborovanje 
se vrši 25. junija na Paki in upamo, da bo 
takrat boljša udeležba. 

Po zborovanju smo se zbrali v gostilni 
g. Cokla, kjer nas je posetilo tudi več prija
teljev učiteljstva. 

Kozjansko učiteljsko društvo je zbo
rovalo dne 9. maja v Podsredi. Ob 10. uri 
dopoldne je bila hospitacija v I. razredu. Tov. 
Potočnik je praktiško pokazal, kako je v 3. 
šolskem letu obravnavati domače pravljice, da 
dobe otroci zanimanje in veselje do domovino
slovja. Koj nato se je pričelo zborovanje. 

Predsednik tov. Germovšek z radostjo 
konštatuje skoraj polnoštevilno udeležbo, po
zdravi navzoče društvenike, posebej še goste 
gdčne Bračičevo, Lavričevo (ki je pristopila k 
društvu) in Saksovo, poudarja, kako nam je 
baš v sedanjem času potrebna tesna združitev, 
da se nam je z združenimi močmi bojevati 
zoper neštevilne sovražnike šole, da nam je z 
združenimi močmi delovati za procvit šolstva 
in s tem za blaginjo in napredek naroda. Spo
minja se nadučitelja Hočevarja (Zagorje), pre
dragega tovariša, ki nam ga je nemila smrt v 
najlepši moški dobi 1. februarja iztrgala iz 
naše srede. Slava njegovemu spominu! 

Izmed dopisov je omeniti: 1. »Zaveza" 
naznanja, da dobi od vsakega, pri banki »Sla
viji" zavarovanega učitelja %% zavarovalne 
vsote, da je torej dolžnost vsakega učitelja, da 
se zavaruje pri tej zavarovalnici in jo povsod 
toplo priporoča. 

2. Bavno ista javlja, da bo letos prvič 
zborovala »Slovanska zveza učit. društev", pri 
kateri priložnosti se ima otvoriti spomenik 
Jana Lege. Vsako učit. društvo bi naj prispe
valo donesek. 

Na predlog tov. Morica izostane debata 
o hospitaciji, ker je bil učni poizkus dober in 
ni na njem kaj kritikovati. 

Iz poročila o lanskem delovanju društva 
je razvidno, da je zborovalo trikrat v Kozjem 
ob povoljni udeležbi. Marsikdo bi nam očital 
nedelavnost, a kdor pozna teren našega okraja 
in prometna sredstva, mora pripoznati, da je 
društvo pod spretnim vodstvom tov. Germov
ška storilo mnogo. — Iz blagajnikovega (tov. 
Ulčar) poročila je posneti, da društvo še ni 
na čistem, ter se je na njegov predlog sklenilo 
zvišati društvenino na 3 K. 

Po poročilu o zborovanju »Zveze slov. 
staj. učiteljev in učiteljic", ki ga je podal tov. 
Potočnik, so se vršile volitve, pri katerih se ni 
nič izpremenilo. 

Predsednik: Germovšek, podpredsednik: 
Lovrec, tajnik: Potočnik, blagajnik: Ulčar. pe
vovodja: Hohnjec, odbornika: Moric in Šket. 

Pod točko slučajnosti se je sklenilo, da 
bodo vsa šolska vodstva dopisovala z okrajnim 
šolskim svetom slovenski in da se bo pri pri
hodnji okrajni skupščini vložil predlog, naj 
posamezni poročevalci skrajšajo svoje referate, 
da ne bodo trajali nad eno uro. 

Ko se še določi prihodnje zborovanje na 
prve dni meseca julija na Pilštanju, se pred
sednik zahvali tov. Šketu za okusno okrašenje 
šolske sobe, tov. Potočniku pa, da je prevzel 
nalogo učnega poizkusa v svojem razredu in 
zaključi zborovanje. 

Gornjegrajsko učiteljsko društvo 
je zborovalo dne 3. t. m. na L j u b n e m v 
tamošnji ljudski šoli. 

Predsednik tov. Kelc omenja v svojem 
nagovoru, da se malokaterikrat zbere pri naših 
zborovanjih toliko udeležencev kot danes. Da
našnji majnikov izlet je privabil tudi soproge 
učiteljev v naš krog, kar je veselo znamenje. 
V skupnosti je moč, v edinosti in slogi bomo 
dosegli lepe uspehe. Najsrčnejše čestita tudi 
predsedniku, tajniku in blagajniku »Zveze" — 
ki so člani našega društva — na vrlo dobro 
uspelih prireditvah na velikonočni pondeljek v 
Celju. 

Nato se prečitajo zapisnik prejšnjega 
zborovanja in razni dopisi. 

Pismeno sta se opravičili zaradi bolezni 
gospici Dominkuš in Plaper. 

Mariborski učiteljiščniki se iskreno za
hvaljujejo za poslani jim denar. 

Z ozirom na dopis prve avstrijske splošne 
zavarovalnice zoper nezgode glede zavarovanja 
postavne dolžnosti jamčenja (gesetzliche Haft
pflicht), se sklene, da naše društvo zavaruje 
svoje člane, a malenkostno članarino na leto 
— 45 vinarjev — pa plača vsaksam. Pover
jenikom tozadevno se izbere tov. Šijanec. Na
vzoči so takoj plačali dotično vsoto, nenavzoči 
pa se prosijo, da jo pošljejo poverjeniku.*) 

* Polica je že došla in je obvezna na deset let 
poeenši z 21. majem letos. Zavarovanih je 30 Slanov 
društva — toliko jih je sedaj. 



Nato je poročal o Zvezinih celjskih pri
reditvah upravni odbornik tov. Burdian obširno 
in jedrnato. 

Predavanje tov. g. Korbana o n a r o d 
n i h p e s m i h in n j i h n a b i r a n j u 
je bilo prav zanimivo. Tolikobolj, ker je pre
čital predavatelj več krasnih dosedaj neznanih 
narodnih pesmi iz Luč, ki jih je tovariš sam 
nabral. Dajal je navodila, kako postopati pri 
nabiranju in zlasti glede melodij. Poučno pre
davanje je splošno jako ugajalo. 

Bazgovarjalo se je nato še, kako pra
znovati dvajsetletnico obstoja društva. 

Sklenilo se je, da se letos ob priliki 
uradne konference v Mozirju priredi po mož
nosti koncert ali pa vsaj zabavni večer, drugi 
dan (četrtek, dne 25. junija) pa je slavnostna 
seja, pri kateri se poroča o zgodovini našega 
društva. Po zborovanju bo banket. 

Izvolil se je posebni odsek, ki ima vse 
potrebno ukreniti glede proslave dvajsetletnice. 
Ta odsek se je po zborovanju takoj zbral in 
se konstituiral. V odseku so: gospica Ježovnik 
(blagajničarka) in tovariši Korban (tajnik), 
Majer, Sotlar (pevovodja) in Šijanec (predsednik). 

Bazgovarjalo se je naposled še o neka
terih lokalnih zadevah, zlasti še o dopisih v 
»Slovenskem Gospodarju". Ta list pride tudi 
v otroške roke. Otroci se čudijo, kaki ničvred
neži so učitelji. Gotovi krogi naj javijo javnosti 
tistega, ki deluje res proti veri, ako vejo za 
katerega, kar tako pavšalno sumničiti je pa 
podlost. 

Goriško. 
Učiteljsko društvo za goriški okraj 

je imelo dne 14. t. m. v Gorici svoj občni 
zbor. Navzočih je bilo okolo 70 tovarišev in 
tovarišic, med temi precej gostov iz sežanskega 
in tolminskega okraja. Predsednik tov. Križman 
pozdravi navzoče, se zahvali za čast in zaupa
nje, ki smo mu ga izkazali s tem, da smo si 
ga izbrali za predsednika našega društva. V 
daljšem govoru poziva navzoče k sodelovanju 
v blagor našega naroda, pozdravi goste in otvori 
zborovanje. Tajnik tov. J. Bojic prečita zapis
nik zadnjega zborovanja, ki se odobri soglasno. 
Nato javi predsednik, da dobe oni voditelji, ki 
so plačali poštnino za umetna gnojila, stroške 
povrnjene od „Kaliumsyndikata" v Gradcu, a 
tov. voditelji so se izjavili, da podare ta denar 
v korist društvu. Tako je priraslo naši blagaj
nici okolo 40 K, za kar bodi tov. voditeljem 
presrčna hvala. 

Glede sprejema »Zaveze" javi tov. pred
sednik, daje sežansko učit. društvo že izvolilo 
delegate v pripravljalni odbor; s Tolminskega 
niso še naznanjeni. Na predlog tov. Furlanija 
se sklene z navdušenjem, da naj bo častni 
predsednik pripravljalnega odbora naš priljub
ljeni predstojnik, g. nadzornik Fr. Finšger, ki 
se na to zahvali za zaupanje in čast in izrazi 
zatrdilo, da bo po svojih močeh deloval na to, 
da se naš vrli parlament sprejme kar naj
dostojneje. 

Pevovodja tov. Al. Verč poroča o pred
pripravah za koncert. Peli se bosta na tem 
koncertu dve pesmi, in sicer I. Zavezina, II. 
en mešan zbor; ostale točke sporeda izpolni 
vojaška godba 47. pešpolka. Glede petja pri
poroča tov. Jos. Urbančič, da naj se naprosi 
»Pevsko in glasbeno društvo", da prevzame 
pevske točke. Tov. Križman pojasni na to, da 
kaj takega ni mogoče, pač pa naj se pozovejo 
k sodelovanju tudi tovariši in tovarišiee iz 
drugih okrajev. Podrobnejše naj sklene pomno
ženi odbor. — V smislu dopisa vodstva »Za
veze" se sklene dovoliti 20 K za J. Legov 
spomenik. 

Nato se oglasi tov. Možina, poudarjajoč, 
kolike važnosti je društveno življenje po vaseh. 
Poziva tovariše k delovanju pri raznih dru
štvih, tovarišiee pa naj zbujajo narodno zavest 
pri našem ženstvu; v to svrho naj ustanav
ljajo ženske podružnice naše CirilMetodove 
družbe. V prvi vrsti je v to poklican odsek 
za izvenšolsko delovanje, ki naj deluje nekoliko 
intenzivneje. 

Nato smo šli v poslopje okrajnega gla
varstva, kjer nam je g. nadzornik predaval o 
skioptikonu. V kratkih besedah nam je pojas
nil sestavo tega aparata ter nam nato demon
striral manipuliranje z njim, za kar je žel obilo 
priznanja. 

Odborova seja bi imela biti prvi četrtek 
junija; ker pa je 3.junija okrajna konferenca, 
tedaj se bo vršila ob tej priliki tudi odborova 
seja popoldne ob 3. v kavarni »Central". V 
smislu sklepa zadnje odborove seje imajo pristop 
k nji poleg odbornikov tudi ostali člani društva. 
Bazgovarjalo se bo o sprejemu »Zaveze" in o 
predpripravah. 

Učiteljsko društvo za sežanski šol. 
okraj je imelo svoj redni občni zbor dne 
7. t. m. v Štanjelu. Krasno pomladnje jutro 
je privabilo precejšnjo udeležbo. Zborovanje je 
počastilo sedem tovarišev in dve tovarišici iz 
sosednjega gor. okraja. Imamo v našem okraju 
precej vrlih delavnih udov, imamo pa, žal tudi 
takih v društvu, ki z vso konsekvenco izosta
jajo od društvenih sej in sestankov. Vsaj enkrat, 
samo enkrat na leto naj bi se zdramili taki 
speči, mrtvi udje in udinje ter se nam dali 
gledati iz obličja v obličje vsaj o priliki glav
nega zborovanja. 

Ob pol 11. uri otvori predsednik zboro
vanje z lepim nagovorom, ki se v njem spo
minja Njega Veličanstva presvetlega cesarja, 
čegar jubilej slavimo po njegovi želji najdostoj
nejše, ako zastavimo vse svoje duševne in 

telesne moči v prid in blagor nadebudne mla
dine. — Po presrčnem pozdravu, ki je veljal 
zlasti milim nam gostom, se je prešlo na 
dnevni red. 

Po overovljenju zapisnika prejšnjega zbo
rovanja nam je naš neumorno delavni, dolgo
letni tajnik tov. Vendramin podal svoje letno 
poročilo ter v kratkih, a jedrovitih besedah 
orisal delovanje društva v minulem letu. Vzelo 
se je v znanje. Finančni položaj društva nam 
je izkazal z vsemi najpodrobnejšimi podatki 
naš vrli blagajnik tov. Mervič. Toži sicer, da 
mu gre trda za svetle krone, toda blagajnica je 
v dobrih rokah. Trije pregledovalci računov so 
jih našli v redu. Skrbimo pa, da bomo redno 
plačevali udnino! S tem olajšamo denarničarju 
že itak siten posel — iztrjevanje. 

Tov. Mervič ja nato nadaljeval svoj te
meljito proučeni referat »Tehnika". Povabil nas 
je s seboj v nadzemske višine. Plavali smo v 
duhu v najraznovrstnejših zrakoplovih, kjer 
nam je bil on sam spreten krmilar. Saj je 
poznal zgodovino, vrednost in pomen posamez
nih zrakoplovov, čast tov. referentu! 

Iznenadil nas je nato s svojim lepim re
feratom tov. Bajec. Z odkrito besedo nam je 
nasvetoval marsikaj, da si pomoremo do boljega 
ugleda. »V delu je rešenje", pravi. Ne bodimo 
mrtvi v društvu, delajmo vsi. Stari naj dela, 
da daje mlajšim dober zgled, mladi naj pod
pira z delom starejšega." 

Obema referentoma se predsednik za
hvali za referata, zborovalci so jima zaklicali 
krepki »živio". 

V nov odbor so se k sklepu izvolili skoro 
vsi stari odborniki. Odbor se je takoj konsti
tuiral takole: Ant. Berginec, predsednik, K. 
Gruntar, podpredsednik; Vendramin, tajnik; 
Mervič, blagajnik; Bavbar, pevovodja; Živec, 
tajnikova namestnica; Orel, odbornica. 

Po zborovanju smo bili v restavraciji pri 
Starcu dobro postreženi. 

Istra. 
Slovensko učiteljsko društvo za 

Istro je imelo svoj redni občni zbor v Dolini 
dne 7. maja v prostorih rodoljubnega nad
župana g. Josipa Pangerca, ki je ta dan pri
stopil kot podporni član k društvu. Občnega 
zbora so se udeležili tovariši in tovarišiee iz 
občin : Dolina, Klanec in Podgrad. N i e n e g a 
kolega in koleginje pa nismo videli iz občin 
Dekani in Marezige ! Ni treba iti dalje, tu se 
vidi stanovska zavednost! 

Predsednik tovariš Urbančič otvori zboro
vanje, pozdravi navzoče, poudarja v daljšem 
govoru mlačnost nekojih »kolegov" in »kole
ginj", dalje o zakonu o ureditvi učiteljskih 
plač. ki se .bliža" sankciji, in o bodočih de
želnozborskih volitvah. 

Tajnik tovariš Venturini nam poda delo
vanje odbora v minolem letu, po katerem smo 
se prepričali, da je bilo v minolem letu pra
vega, resnega trudopolnega delovanja. 

Blagajnik tov. Liškovič popravi — dasi 
ne rad, kontrast med predsednikovim in tajni
kovim poročilom : Veselje žalost! Primanjkljaj 
znaša nad 50 K! Tu so zopet na vrsti — 
kolegi! 

Mnogo jih je, ki niso še plačali prispe
vek 5 K, mnogi imajo zastano udnino! Kaj 
pa za Debenjakov spominek? Po blag. poro
čilu se je prejelo do sedaj 96 K. Pa tisti, ki 
so na okrožnico zapisali znesek in še nič po
slali ?! Okrožnico, ki se je razposlala v koprskem 
okraju, čemu se je uporabila?! Zakaj se ne 
pošlje zopet odboru! Tovariši! Zdi se mi, da 
smo prelahkomiselni, ne čutimo, da imamo 
vodo že pri grlu! 

V odbor so bili voljeni dosedanji odbor
niki enoglasno, t. j . predsednik Anton Urban
čič, podpredsednik Anton Maslo, tajnik Fran 
Venturini, blagajnik Štefan Šiškovič, odbornik 
Josip Bertok iz Lazareta. 

Kot delegati k »Zavezeni" skupščini v 
Gorici so se priglasili tov.: Štefanija in Egidij 
Ceh, Fr. Wajsel, Fran Venturini in kot na
mestnik Kabaj. 

Tov. Maslo je referiral: »Nekaj črtic k 
predpisanemu smotru na enorazrednicah". Čas 
ni dopuščal, da bi se o tem debatiralo. 

Občni zbor izreka najsrčnejo zahvalo g. 
Andr. Vrtovcu, vpokoj. učitelju itd. v Tol
minu, ter ustanovitelju našega društva za da
rovanih 20 K z geslom: »Bazmerno z dru
gimi stanovi in primerno svoji težavni a vzvi
šeni nalogi plačano učiteljstvo bi zamoglo .brez 
mučnih skrbi v pomanjkanju še veliko več 
storiti za šolstvo in narod! Sprejmite mali 
prispevek k stroškom v potezanju za izboljšanje 
svojega gmotnega stanja. Iskreno vas pozdrav
lja tervkliče krepko naprej! Živeli!" 

Živahna debata se je vnela pri slučajno
stih. Pri marsičem sta nas krepko podpirala 
g. nadžupan Pangere ter obč. tajnik in po
sestnik g. A. P. Sanein in njun glas — ljud
ski glas — tudi uvaževali. 

O slučajnostih, dasi so bile jako važne, 
ne govorim dalje. 

V nadi, da se kmalu zopet snidemo pa 
vsi brez izjeme in da bomo bili kot en duh 
in eno telo, smo se po osemurnem zborovanju 
izmučeni razšli. 


